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Estudis de Constantí 30, 2014, pàgs. 141-212

 

Josep M. Solé Barrufet

Des de temps immemorial l’ésser humà sempre ha tingut la necessitat d’esta-
blir-se prop dels corrents d’aigua. La caça, la pesca, el reg i l’aigua en general són 
imprescindibles per a la vida; posteriorment s’afegeixen els usos industrials.

Constantí, com qualsevol poble té arrels molt antigues que donen fe de la seva 

-
gens que es perden en el temps encara que, pel que sembla, estan ben lligats amb 
els indrets abans esmentats. 

futures generacions en puguin fer ús. Naturalment posant-se al dia com s’ha anat fent 

-

percentatges de desnivells. El punt alt més conegut és el pas del molí de Constantí, 
-

arribava a les dues basses del mas de Mascaró, que es trobaven al començament del 

pont que travessa l’autopista; pràcticament davant del mas de Muntaner, darrer lloc on 
encara arriba l’aigua de la Síquia.
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No disposo de les dades reals, però estic segur que en el curs dels 3 quilòme-
tres, les aigües rodades del Francolí pugen d’entre 35 a 40 metres de desnivell.

Quan es van fer les obres d’adequació de la urbanització de la Coma, el movi-
ment de terres va afectar el reg de Rabassols de Dalt i va quedar tapat a l’alçada de les 

El curiós d’aquesta obra que és la Síquia, és que va ser construida tota de 

les úniques obres de fàbrica de tot el recorregut a banda del Pont de les Caixes, el 
crestellador del molí de Constantí, les represes del molí Paperer i les del molí de Reus. 

és el secret de la durada de l’obra.
En relació a la importància del Pont de les Caixes, convé recordar que recentment 

-
ològica. En l’expedient d’aprovació per part del Govern de la Generalitat (132/2013 de 

-

també altres de relacionats amb la xarxa viària que unia la ciutat de Tarraco amb altres 
ciutats de l’interior.
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he dit que l’eix de l’article estarà centrat en la Síquia i els seus cinc molins que alguns 
Estudis de Constantí –i el 

-
nats. La meva intenció és explicar l’última etapa de la Síquia, o sigui, quan aquesta 
conducció d’aigües procedents del riu Francolí, va deixar de ser força motriu per 

Aquesta Entitat, com qualsevol altra que porta una llarga història, n’ha viscut de 
tots colors durant el segle XX. 

a gent més gran amb qui, d’alguna forma, he conviscut dins de l’Entitat.
Cal remarcar i agrair la bona disponibilitat, que des del primer moment va mos-

facilitat remenar els arxius de la Comunitat, completar detalls i dades de moltes coses 

contrastades l’última etapa d’una infraestructura amb la que, des de fa segles, con-

Aquesta Entitat porta una llarga història i treballa amb l’aigua com a matèria 

cal controlar. 
L’aigua del riu, les aigües dels pous i els motors sempre han sigut un cau de 

problemes. Per exemple:

considerant que ells eren els amos de la sèquia.

de la Pobla de Mafumet i des de sempre havien estat regants de la Sequieta (lloc on 

Tarragona pels treball que feia la Sèquia al riu.
El deslindament i encauçament del riu, la repoblació forestal de riberes, segons 

un decret llei.

-
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Hortes del Riu Francolí de Constantí, fent ressaltar l’exemplaritat de la conducta 
cívica d’aquesta associació coincidint amb el fet d’haver superat el centenari de la 
seva fundació.

2. ANTECEDENTS

Dins el terme municipal de la Pobla de Mafumet a l’indret anomenat la Siquieta, 
avui a tocar del complex petroquímic de Repsol, comença la Síquia agafant aigua 

terres. Aproximadament feia uns quatre quilòmetres i mig de recorregut pel terme de 
Constantí, per la part dreta paral·lela al riu i, entrant al terme de Tarragona, desaiguava 
una altra vegada al riu Francolí. Actualment, degut a la construcció de l’autopista, el 
recorregut és una mica més curt.

és el cas de la “Acequia de los Molinos del Río Francolí de Tarragona”, que estaven 

forma regular de la Síquia.
Els pagesos que cultivaven les terres a la partida de les Sorts i de la Ferrarota, 

avui enclavats dins dels polígons 7 i 8 del cadastre de Rústica, regaven dels regs de 
les Sorts i de la Ferrarota, l’últim dels quals encara ha arribat als nostres dies. Aquests 
regs consistien en obrir un canal a cel obert per les graves de la vora del riu, buscant el 

dolça als regs que envolten els conreus.
Les mines de les Sorts, de la Ferrarota i de la Riba també facilitaven el reg.
Els Seixanta Jornals de Baix es regaven en part amb les aigües que sobraven de 

-

les aigües de les fontetes. Aquestes aigües naixien de sota el molí de Reus, on desai-
guaven les moles del molí. Una sequiota que encara existeix, tot i que mig tapada, era 
el desguàs del Molí i sempre estava plena d’aigua que semblava entollada, però que 

d’aigua.

del molí de Constantí i del Paperer.
Crida l’atenció que les partides de Rabassols de Baix i de Rabassols de Dalt 

no són ni citades en les Ordenances inicials de la Comunitat de Regants, que es van 
presentar per a la seva legalització el 31 d’agost de 1903 i van ser aprovades l’11 de 
novembre de 1904.
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Reg de les Sorts malmès després d’una riuada.

Restes del reg de la Ferrerota.
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controlaven també el Molinet del Mas de Mascaró. Possiblement en aquella època 
formaven part del “club” dels moliners, el que devia facilitar la realització dels regs 
de Rabassols, tant de Baix com de Dalt, i portar l’aigua de la Síquia al mas de Mas-
caró. 

Recordo molt bé que els suports que formaven el sifó per travessar per sota del 
camí de Montblanc i portar l’aigua a la bassa de l’esquerra del caminal, eren uns murs 
semicirculars d’uns quatre metres de base per uns dos metres d’alçada, tot de pedra 
i el morter de calç viva. Semblaven ben bé torres de defensa i tot l’aspecte era que 
aquelles obres tenien segles.

Els primers estatuts daten de 1903. En aquest apartat presento les dades més 

Comunitat de Regants. La transcripció és literal, tal com consta en els documents.
“Capítulo 1. Constitución de la Comunidad.

-

-
nado “La Siquieta” en el término de la Pobla de Mafumet, hasta el Molino de “L’Horta”, 

los brazales o cauces que no sean de propiedad particular existentes para el riego de 
las tierras de la Comunidad.

-

virtud de posesión inmemorial, tanto para el riego de las tierras como para el uso de los 

muelas, o sean 560 l. por segundo.
Art. 4º Tienen derecho al uso de las aguas de que dispone la Comunidad para 

su aprovechamiento en riego en la cantidad de cuatro regaderas, ó sean 80 l. por 
segundo, las zonas o partidas de “Las Sorts”, “Farrerota”, “Riba”, “Cencellas”, “Sei-
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Portada dels primers estatuts de la Comunitat.
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Para el aprovechamiento de su fuerza motriz en la cantidad mínima de seis 

partida de la Roca.” 

A continuació, passo a transcriure els articles que considero de més interès:

cargo de la comunidad en el quince por ciento del coste total, distribuido en la propor-
ción siguiente: el cinco por ciento a cada uno de los tres molinos de Constantí, de Reus 
i de l’Horta; debiendo dar al agua que utilizan como fuerza motriz el curso natural, 

Art. 10º El partícipe de la Comunidad que no efectúe el pago de las cuotas que 

realizarlo.

Els estatuts continuen fent ressaltar les competències de la Junta General, del 
-

vol estatut. Evidentment tots aquests capítols i articles tenen el seu interès, però potser 
al lector d’aquesta miscel·lània li semblaran carregosos així que em permeto fer un salt.

Capítol IX art. 12:

motriz a que pueda dar lugar el empleo del agua, el Kilogramo o el caballo de vapor 

litros por segundo. (En la 1ª sesión del Sindicato se ha tomado como unidad para las 

-
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Constantí 31 de Agosto de 1903.- La Comisión: Felio Grau Ramon.- Francisco 

Aprobadas por Real Orden de 19 de Novembre de 1904.
Madrid 19 Noviembre de 1904.- El Director General de Obras Públicas.- P.O. 

Ricardo Seraut.”

Segons la documentació de l’Arxiu Municipal de Constantí, tenim en primer lloc 
la relació de la Junta Rectora, vocals del Sindicat, dels vocals del Sindicat de Reg i 
suplents.

Segons la documentació esmentada resulta que el president de la Comunitat, 
Sr. Ramon Ferré, és també l’alcalde de la vila de Constantí.

de la Comunitat, denuncien a la Jefatura d’Obres Públiques del Govern Civil l’incom-
pliment del president per no haver convocat assemblea general ordinària durant la 
primera quinzena d’abril de 1906, tal com ordena l’article 239 de la llei d’aigües, com 
també l’article 44 de les ordenances de l’Entitat.

-
tat que convoqui la Junta General Ordinària amenaçant que, en cas de no complir 
les ordenances, se li imposarà un correctiu. També se li ordena que cursi un avís de 

de Regants i el Sr. Francisco Roig, president del Sindicat de la mateixa Comunitat, sense 

S’obre la sessió, manifestant que presenten la dimissió dels seus càrrecs i acte 
seguit es retiren sense formalitzar cap acta. 

Es dóna per acabada la reunió i no permeten que el tresorer doni l’estat de 
comptes. 

Govern Civil aquesta manera de procedir. Els recurrents ho van considerar una burla i 
un incompliment de les ordenances, com també de les ordres donades pel Sr. Gover-

-
donament dels càrrecs sense haver convocat una Junta General Ordinària. Supliquen 
que ordeni al Sr. Ramon Ferré el compliment de les ordenances.

Posteriorment el Sr. Ramon Ferré, com a President de la Comunitat de Regants i 
Alcalde de Constantí, anomena president de la Comunitat de Regants al Sr. Francisco 

que no era manera d’actuar.
El Sr. Governador Civil insisteix al president de la Comunitat i Alcalde de la vila que 

els articles 14 i 15 de les Ordenances. Datat a Tarragona el 26 d’octubre de 1906.
-
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Primera Junta Rectora.
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Comunitat per rendir comptes al Sindicat i a la Junta, donada la morositat i l’incompli-
ment de molts socis.

En el mateix document presenta la dimissió del càrrec de forma irrevocable a 

Joan Soler Solanes.
Aquest escrit va dirigit al Sr. Francisco Roig, president del Sindicat de Regants 

de la Síquia dels Molins del riu Francolí de Tarragona.

Des de les referències transcrites procedents dels documents existents a l’Arxiu 

Comunitat, que fou diligenciat el 5 d’abril de 1924, amb el núm. B1047814, pagant la 

Es presentà al Govern Civil el dia 5 d’abril de 1924, segons l’ordre de l’article 2n 
del decret de 10 de març de 1923.

Sempre havia sentit a parlar d’un document que en deien escriptura; en parla-

de la Comunitat de Regants celebrada el 8 de setembre de 1918. S’havia arribat a 
l’acord que, mentre entrés una regadora d’aigua del riu, els regants de la 1a Zona 
tindrien el dret d’agafar l’aigua, com a mínim una regadora, tant si era a l’hivern com a 
l’estiu i durant un temps il·limitat.

-

La primera acta documentada és la de la reunió del dia 6 d’abril de 1924.

S’obre una època molt activa dins de la Comunitat de Regants. 

va comportar tota una sèrie de reunions; és evident que les terres es regaven i per tant, 
els dirigents feien el que podien per organitzar la comunitat.

L’acta d’aquest 6 d’abril ocupa quatre pàgines del llibre, dóna la impressió que 
fa molt de temps que l’Entitat no funciona com caldria i que en aquesta reunió s’intenta 
revitalitzar i posar al dia. Els llibres de les actes seran el millor camí per seguir la cro-
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Protocol de legalització del primer llibre d’actes.
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Els moliners encara estan molt actius, exigeixen que siguin respectats els seus 
drets i recorden a tothom que tenen cinc moles d’aigua reconegudes per la llei, equi-
valents a 400 l. d’aigua per segon, com a força motriu per la indústria; també recorden 

La contrapartida és que tenen l’obligació de contribuir amb el manteniment de 
la Síquia en un 15% del cost; o sigui, un 5% cada molí (són el Molí de Constantí, el Molí 

Es posa de manifest, com a recordatori, que l’article 9 del reglament determina 

de Constantí.

reglament i al pagament de les quotes. 
Assisteix a la reunió un delegat del governador civil demanant que la Junta 

manifesta que l’administració pot fer que els socis que no paguin les quotes en el 

El dia 26 d’abril de 1928, l’Assemblea General Extraordinària de la Comunitat 

és fer obres al riu per a la captació d’aigües pel reg d’estiu; per tant, convé fer un tall 
especial per a les obres.

5 de juliol de 1931

reunió del 8 de setembre de 1918 i els acord d’aquella trobada. Tal com es preveia, 
fou un gran fracàs.

Es proposa resoldre el cas amb una votació. Dóna el següent resultat: 365 vots 

legant que són al terme de la Pobla de Mafumet i que tenen el dret adquirit des de 
temps immemorial de l’antiga “Siquieta”.
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Referent a la votació de l’assemblea cal recordar que segons les ordenances 
cada vot representa una quartera de terra.

El terme de Constantí comença al polígon núm. 7, partida de les Sorts, a la 
parcel·la anomenada el Mas de l’Esperança.

Recordo haver sentit explicar a persones que hi van participar, que a comen-

i Rabassols de Dalt van fer una operació d’estil comando, obrint durant la nit el reg 
que en altre temps havia existit, tal com hem esmentat anteriorment, des del camí dels 
Pallaresos en tot l’indret entre la bassa del Molí de Constantí i la parada de damunt que 
també era propietat dels moliners, en total uns 60 m. de reg.

A punta de dia les dues germanes propietàries i que vivien al molí, Sra. Fran-

a increpar-los de paraula i de fets, els van tirar pedres sense conseqüències i els van 
amenaçar de denunciar-los.

Aquell estiu es refan i s’escuren els regs de Rabassols de Baix i de Dalt. Algun 

Comença la temporada de reg de la Síquia, seguint els torns amb tota normalitat 

obstruir el pas de les aigües pel reg.

Constantí, han interposat una demanda contra la Comunitat de Regants, contra el pre-
sident Sr. Isidre Cerdà Masagué, el Sr. Pau Gil Rivalt, secretari de l’Entitat, i també 

S’aprova per unanimitat fer front a la denúncia oposant-s’hi totalment per consi-

donar poders a favor del procurador Sr. Pablo Bru i Rosell i dels lletrats Srs. Pere Lloret 

És aprovat un tall de 2 ptes. per quartera per cobrir les despeses del plet. I 
també, donar suport moral als afectats dels regs de Rabassols.

i que s’ha resolt a favor de l’Entitat.

Les germanes Carreras han apel·lat la decisió davant l’Audiència Territorial de 
Barcelona. 
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Els records que tinc de les converses amb la gent que hi va participar –algun 
familiar– deien que si la Comunitat de Regants accedia a tapar el reg de la discòrdia 

de Barcelona.
Tal com era d’esperar, la Comunitat de Regants va fer cas omís de la proposta, 

anomenant al Sr. Pere Lloret i al Sr. Bru perquè representessin l’Entitat davant els tribunals.
Les despeses que pogués representar el manteniment del plet haurien de ser 

abonades pels regants del reg de Rabassols.
El dia 5 de març de 1933, el Sr. Bru exposa que, d’acord amb el reglament, les 

despeses del cas Carreras Creus havien de ser pagades de la manera següent: el 
55% a càrrec de la Comunitat de Regants, el 25% pels regants del grup motor i el 20% 
pels regants de Rabassols.

S’aprova l’estat dels comptes.

Nova Junta:
President: Simó Papiol
Sots-president: Pau Martí

Sots-secretari: Josep Solanes
Tresorer: Pau Roig
Comptable: Josep Sendra

-
posava dels diners. 

Altres temes que es van tractar van ser l’estat de comptes, fer entrar aigua del 
riu i algun altre tràmit. Llevat d’error o omissió aquesta és l’última acta de reunió de la 
Comunitat de Regants abans de la Guerra Civil.

primera època de l’Entitat tenint en compte que a partir del dia 1 d’abril de 1939 tot 

50 pàgines dobles i l’acta última del mes d’abril de 1935 ocupa la pàgina 31, per tant, 
són 19 les pàgines lliures per poder continuar, però això no va poder ser.
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1939 es comença un nou llibre de la Comunitat de Regants; aquest moment el podríem 
considerar l’inici de la segona època.

Per unanimitat són designats els membres de la Junta Rectora:
President: Agustí Solé Solé
Sots-president: Pau Rivalt Bonet
Tresorer: Josep Plana Domingo
Secretari: Josep Curull Estiles
Sots-secretari: Josep Plana Monné

 Pau Gavaldà
 Jaume Clavé
 Joan Roig

El dia 26 de gener de 1941 se celebra una reunió extraordinària. El president Sr. 
Agustí Solé exposa a l’assemblea que la Junta Rectora voldria començar a encimen-
tar la Síquia fent el pis o sola i uns 40 cm. als costats, a l’efecte de no perdre aigua i 
facilitar l’escuró.

L’acord queda pendent per una altra reunió a l’efecte d’estudiar els detalls i el 
pressupost.

El Sr. President es compromet a buscar una entitat bancària que concedeixi 
un crèdit per pagar les obres amb vàries anualitats i amb uns interessos raonables. 
Queda aprovat.

El dia 27 d’abril de 1941, el Sr. president informa que s’han acabat les obres del 
primer tram de pavimentació de la Síquia. S’aproven les despeses.

El Banc Comercial de Barcelona a Tarragona ha concedit un crèdit de 17.500 
ptes. pel pagament de les obres fetes.

El dia 2 de novembre de 1941 el president dóna compte de les 17.500 ptes. de 

El tall serà de 50 ptes. per quartera. Als usuaris dels “regs del riu”, tant de les 
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Nou llibre d’actes de la segona època de la Comunitat.
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del Pirineu Oriental, per comprovar que la Comunitat de Regants impedia el funciona-

Carreras Creus.

ben demostrada la inexactitud de tot el que s’hi denunciava. Així consta a l’informe.
El Sr. Rafael Escofet, propietari del Mas de Mascaró, ha demanat ingressar com 

els passos d’aigua que demostren que en altres temps es regaven les parcel·les de la 
seva propietat.

S’acorda l’admissió del Sr. Escofet a la societat i se li assignen 30 quarteres i 10 
accions del motor.

Es rep la resolució de la delegació de Serveis de la Divisió Hidràulica del Pirineu 
Oriental al plet interposat per les germanes Carreras Creus i la resposta és favorable 
a la Comunitat de Regants. Disposa que s’inscrigui el dret de presa d’aigua del riu 

reglaments aprovats.
La presidència manifesta que s’han de pagar les indemnitzacions als propietaris 

ho consideri necessari.
Tot això exposat està d’acord amb el disposat per l’excel·lentíssim Governador 

Civil, que havent-se reunit les dues parts, es va acordar pagar cinc-centes pessetes a 
cada un, en total 1.500 ptes.

Examinades les despeses previstes com adequar la Síquia, la presa, les obres 
de la seva defensa i la liquidació del deute amb el Banc Comercial, no queda altre 
remei que fer un altre tall de 40 ptes. per quartera. Als usuaris dels “regs del riu”, part 
dels regants de la Sorts i de la Ferrarota, així com als regants de la 1a Zona, se’ls con-

que passava aleshores era que molt poca gent podia protestar degut al moment polític 

Es proposà encimentar la Síquia al mes de gener de 1941. Feia poc més d’un 

moltes sentències de mort, tancats en camps de concentració, en batallons de treba-
lladors i molts exiliats.
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comprat d’estraperlo a Constantí costava 19 ptes.; però, com que al Morell en costava 

una pesseta. Jo mateix vaig fer algunes vegades aquesta excursió.

En cap cas, ningú no discutia que encimentar la Síquia fos cap cosa dolenta, al 
contrari: el que està bé, bé està, el dolent era el moment escollit que va representar un 
desastre per a moltes famílies.

Títol d’acció.
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del que parlem, no s’ha encimentat mai res més.
Queda clar, doncs, que fou una maniobra de propaganda política per un costat 

i una estrangulació econòmica per l’altra, per a una gran part de la població.

que de les collites de moltes quarteres no es van obtenir les 90 ptes. a pagar.

El 30 d’abril de 1945, en reunió general, es proposa canviar l’antic motor de 
gasolina, que servia per treure l’aigua del pou, proposant de vendre’l i comprar un 
motor elèctric. S’han de gestionar els permisos a la Delegació d’Indústria. Pel seu 
funcionament calia que Fecsa fes les instal·lacions pertinents.

El dia 25 de maig de 1946, a la reunió general, entre molts altres assumptes 
de tràmit, el Sr. president Agustí Solé Solé, manifesta que s’hauria de fer un canvi de 

abril de 1939. El Sr. Simó Masó i Papiol és elegit president de la comunitat.

com funcionen les coses dins de la comunitat i recolzant-se en el reglament demana 
un canvi de Junta.

Nous socis de forma voluntària es presenten per formar part de la nova Junta. El 
Sr. Antoni Solé Calvet la presideix.

Josep Adserias hi ha probabilitats de trobar un bon cabal d’aigua.

d’aigua setmanals.

El Sr. Calvó demana 24 hores d’aigua d’1 regadora com a mínim, cada 12 dies, 
lliure de tota mena de despeses i compromisos.

5 de juliol de 1951

El Sr. president exposa a la General que degut als treballs de fer un pou nou, es 

ptes. i es proposa un tall de 30 ptes. per acció a l’efecte de cobrir les despeses del 
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Es proposa i s’aprova que qui no tingui els regs nets o qui tingui deutes endar-
rerits no tindrà aigua.

presidència rellevant al Sr. Antoni Solé Calvet. 

El president explica el resultat de les consultes fetes, pel cas dels drets que 
-

tura pública, de la qual la Comunitat de Regants de la Síquia hauria de tenir-ne una 

per donar la volta cada 9 dies sense retardar el reg.

estipulat en l’esmentada escriptura i es va acordar que es farien els tràmits per tenir la 
còpia de l’acta del dia 1 de maig de 1919.

També es va acordar comunicar per escrit als regants de la 1a Zona que, si 
havien d’engegar el seu motor mentre baixés l’aigua del motor de la Síquia, es tingués 

de l’aigua pròpia per fora de la Síquia.

l’aigua dels motors i que fos el guarda qui la partís, es castigaria amb una multa de 25 

aquesta Entitat ha hagut de fer front; precisament a la dècada del 1950 se’n va pre-

Tarragona. En aquell moment l’horta de Tarragona es calculava en 470 ha. de regadiu 

La Comunitat de Regants de la Síquia va perforar alguns pous amb l’esperança 
de trobar bons cabals, però els resultats no van ser gaire bons. Es van provar de fer 
treballs al riu, mirant de fer una decantació de les aigües que circulaven per sota les 
graves, a ran del soldó o roca, a l’efecte que anéssin a parar a un pou de l’Entitat, situat 
molt a prop del riu per poder extreure les aigües.

Aquells treballs de defensa de la sequera foren mal interpretats pels regants del 
-

nada La Protectora, que aportava l’aigua a tota l’horta tarragonina.
Denúncies a la Comissaria d’Aigües dels Pirineus Orientals contra la Comunitat 

de Regants de les Hortes del Riu Francolí de Constantí, per fer treballs il·lícits, abusius 
i clandestins al riu Francolí, per la captació d’aigües i per la instal·lació de maquinària 
per extreure-la.

Orien tals com al Ministeri d’Obres Públiques i al Govern Civil de Tarragona. També s’hi 
va voler involucrar el Sr. Alcalde de la Pobla de Mafumet. La Guàrdia Civil es personà 

El Sr. Albert Domènech i Aragonès era el president del Sindicat de Regs i de 
forma personal directa dirigia els treballs del riu.
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president de la Mina Protectora, Sr. Antoni Bobet Sans; Sr. Andreu Solé Montserrat, pre-
sident del Reg de la Pedrera; Sr. Albert Doménech Aragonès, president del Sindicat de 
Regs de la Comunitat de Regants de la Síquia i, en representació de la Confederación 

L’acta comença de la següent manera:

“Requeridos los señores presentes en la visita para que hagan constar cuanto 

estaba.
El Sr. Yxart dice que según noticias los señores de Constantí no cumplían las 

-
naron en el lugar donde se efectuan las obras el Sr. Secretario de la Pobla, por orden 

A estas manifestaciones contesta el Sr. Doménech en el sentido de que en el 
año 1950, la Comunidad de Constantí pidió permiso para trasladar el grup electro-

-
ente en el río, se ha hecho un minado igual o parecido al de otras comunidades, pero 

únicamente no hacer uso de un barreno en el centro del pozo, lugar que brota el agua.

cada una de les partes interesadas.”

Aquest document forma part del protocol integrat en 17 pàgines que comple-
-

gada al Sr. Isidre Cerdà Font en representació de la Comunitat de Regants del Riu 
Francolí de Constantí. Datat a Tarragona el 23 d’abril de 1954.

El Sr. Ixart continua fent denúncies a la Comunitat de Regants encara que afor-
tunadament no li van donar gaire bon resultat.

13 de desembre de 1953

A la reunió del 13 de desembre de 1953, el Sr. Isidre Cerdà Font substituí en la 

President: Isidre Cerdà Font

Sots-secretari: Joan Martí
Tresorer: Josep Adserias Gavaldà
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Comptable: Anton Ferré

 Josep Sans Serrahima
 Albert Domènec Aragonès
 Deogràcies Molné Sabaté
El Jurat de Reg i Sindicat el formen els següents Srs.:
Pau Rivalt Bonet
Josep Torrents Solanas
Simó Papiol Domingo
Simó Masó Serrahima
El president manifesta que no es poden admetre com a normals la quantitat d’in-

El president va dir que ell no tenia constància que el Sindicat i el Jurat de Regs 
-

tar un llibre d’actes igual que el que porta la Junta Rectora, la seva actuació ha de ser 
totalment autònoma. Es va aprovar, per tant, obrir un llibre d’actes pel Sindicat i Jurat 
de Regs.

-
ment. Concretament, l’article 13 de les ordenances que deia: “Son elegibles a la presi-

los dueños de los molinos que formen parte de la sociedad.”
-

tant en lloc de dir-se “Comunidad de Regantes de la Acequia de los Molinos de 
Tarragona” es diria “Comunidad de Regantes de las Huertas del rio Francolí de 
Constantí”.

S’aprova per unanimitat i es recomana que el canvi de nom es faci el més ràpid 
possible. 

avall i que la resclosa no pot agafar, el cost de l’obra podia ser d’unes 4.000 ptes.
El president proposa l’anul·lació de l’escriptura entre la comunitat de regants 

el present cas, els efectes del pacte escripturat han portat i porten molts problemes 
a la comunitat, en concret en el moment de posar en funcionament els motors, en ple 
estiu quan més es necessita l’aigua de reg.

Per tot l’exposat es demana aprovar l’anul·lació d’aquells acords presos de 
forma il·legal.

Segons els estatuts aprovats en la llei de 1879, en cap cas hi cabien els acords 
de 1918. Sense cap vot en contra es consideren anul·lats els drets sobre les aigües 
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regants de la 1a Zona reivindiquen com a pròpies.

Es dóna compte de la instància tramesa pel president Sr. Isidre Cerdà dirigida 

demanant la inscripció de la presa de la Síquia com també del pou antic, propietat de 
la comunitat al·legant el següent:

del rio Francolí en la parte denominada la Siquieta del término municipal de la Pobla 

mismo a la que fue otorgada a dicha comunidad por Real Orden de fecha 19 de Novi-
embre de 1904, según Ordenanzas que obran en nuestro poder, de las cuales también 
indican los estatutos de las mismas, en el artículo 3º, la cantidad de agua aproximada 

de que se levantó acta notarial que se acompaña la presente.- Asimismo solicitamos 

un pozo que dichos regantes de la Comunidad de las Huertas del Rio Francolí usan 
desde el año 1924 en el riego del verano, del que también se levantó acta notarial la 
que se acompaña, dicho pozo se encuentra emplazado en el término municipal de la 
Pobla de Mafumet al margen derecho del Rio Francolí, pieza de tierra partida de la 
Siquieta o bien Hortas del Molí de Mir, lindante al norte con la acequia, al sur con el 

agua del verano con un electro motor de bomba centrífuga de 5 H.P. de fuerza con un 
caudal aproximado de agua, cuando el rio lo permite de unos 300.000 l. hora. Obra en 
poder de esta Administración un plano trazado de riego de las huertas que se apro-

presente solicitud con el acta notarial que se acompaña, previa la formación del expe-

de Regantes de la Acequia de los Molinos del Rio Francolí de Tarragona la inscripción 

Constantí, para Barcelona a 28 de abril de 1954.
El Presidente

El clima mediterrani que té el camp de Tarragona, amb uns estius molt secs i 
uns escassos recursos hidràulics en general, fan que les poques o moltes aigües del 

el riu Glorieta i a altres indrets. En aquest treball que intento desenvolupar per donar 
a conèixer la Comunitat de Regants de la Síquia, ens trobem que en el curs d’aquests 
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les aigües del riu Francolí, que en un principi semblen força interessants, però on 

un pantà a la Riba. Degut a aquest rumor i unes investigacions portades a terme, la 

del Pirineu Oriental i demanen actualitzar tota la documentació de concessions de les 
aigües eventuals del riu Francolí, com també els pous de l’Entitat.

embassament a l’estret de la Riba per tancar les aigües dels rius Brugent i Francolí.
Segons l’esmentat estudi, les quantitats d’aigua que s’assignarien als regants 

són bastant inferiors a les concessions que té assignades la Comunitat. Com sempre, 
una condició inapel·lable era que totes les entitats que tenien concessions havien de 
renunciar a les mateixes.

Sr. Ramon Franquès Cerdà, tenint en compte que només es tenien 30 dies per presen-
tar al·legacions.

RO de 1904 de les aigües eventuals que circulaven per la llera del riu Francolí, con-

quantitat d’aigua a disposar era de 7 moles, o sigui, 570 l. per segon.
Així mateix la Comunitat tenia emplaçat un pou al costat dret del riu Francolí, dis-

tant uns 8 m., que quan les aigües vistes del riu quedaven seques a l’estiatge per regar 
les 480 quarteres de terra, feien funcionar un electro-motor amb bomba centrífuga de 
5 H.P. de força, extraient un cabal aproximat de 300.000 l. l’hora.

En aquesta assemblea es va informar que s’havien designat els components 

Simó Papiol Domingo, Lluís Curull Estil·les i Josep Torrents Solanes. Designats com 

Albert Domènech Aragonès. Com a president es va designar Joan Martí Rovira.
Tots els components que van ser proclamats van acceptar el càrrec i es van dis-

sempre amb un punt de tolerància cap als infractors que se sotmetessin voluntària-
ment a col·laborar i a no reincidir en les faltes.

El secretari va aportar una llarga llista d’infractors per tal que el Sindicat i el Jurat 
comencessin a treballar.

les dades estadístiques que s’al·legaven al recurs i obtenint les respostes pertinents: 
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Portada de l’escriptura pública.
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hora.

cada moment, poden ser 2 o 3 regadores. 

l’estiu.
També es va decidir fer títols nous i unes normes disciplinàries.

Entre d’altres assumptes es va estudiar col·locar una comporta en espiral d’ele-
vació al “crestellador” del Molí de Constantí, a l’efecte de controlar millor les aigües de 
Rabassols. 

Una altra solució per al mateix problema, seria fer una canonada per dins la 
Síquia buscant el desnivell aigües amunt.

-
nada pel pou i la Síquia del riu, s’havien d’ingressar 3.174,75 ptes. El Sr. Albert Domè-
nech i el secretari es traslladarien a Barcelona per fer el dipòsit i si fos possible nego-
ciar les condicions.

elèctrica.
-

zació, per si fos possible obtenir un crèdit a llarg termini i baix interès a l’efecte d’en-

diferents etapes per no destorbar massa el temps de reg.

Octubre de 1958

del riu.
Assistents:  

D. Lluís Golorons Martí, president accidental de Síquia

D. Antoni Bobet Sans, president de la Protectora
Resultat d’aquesta trobada, després de molt de temps, el Pirineo Oriental no va 

trobar cap causa sancionadora contra la Comunitat de Regants de la Síquia.

de vicepresident va recaure en el Sr. Salvador Roig Novell.
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Aquí es va informar que l’Instituto Hidro-Geológico Nacional feia estudis per 

va decidir fer les diligències.
A proposta d’un soci, seria necessari construir una canonada per dins de la 

Síquia en tot el tram de la 1a Zona a l’efecte que l’aigua del motor no es barregés amb 

continuaven agafant l’aigua que teòricament venia del riu. 

S’aprova la construcció de la canonada dins de la Síquia en el tram de la 1a 
Zona d’acord amb la proposta feta en la reunió del 22 d’octubre de 1960.

M. Sabaté Gil, Josep M. Solé Barrufet, Ramon Torrents Adserias i Josep M. Roig 
Brulles.

En aquesta sessió s’aprova la compra de 800 tubs de ciments pretensat, amb un 
cost de 37.352 ptes., a banda del cost del transport i la col·locació, a pagar entre les 
402 quarteres a 100 ptes. la quartera. Es va dir que els diners que faltessin es cobri-

col·locació.
-

terrànies que es portaven a terme, segons s’aprovaren en la reunió del 22 d’octubre de 

de les màquines del sondeig tal com s’havia compromès la societat. En conseqüèn-

esmentades despeses.

L’acta d’aquesta sessió va recollir la situació econòmica que, per la seva impor-

del mateix crèdit de 15.000 ptes. per fer front al pagament dels cinc mesos de lloguer 
de set pisos pel personal del sondeig a 500 ptes. cada un, total 17.500 ptes., i el paga-

a banda de 3.500 ptes. per les despeses de tràmits, dietes i viatges pel tema de son-

paleta local Lluís Roig “de la Parrina”, els costos es calculen en 95.000 ptes. També 



172

propietat administrativa de tots els regants.

més el lloguer de pisos, el transport de canonades i els costos del paleta per a la instal-
lació de les canonades; en total les despeses pugen a 122.000 ptes., produint-se un 

El Jurat de Regs és format de la següent manera: president, Albert Domènech 

-

La Junta Rectora queda formada de la següent manera:
President: Jaume Climent Merelo
Sots-president: Salvador Roig Novell
Tresorer: Joan Papiol Lladó

 Josep M. Solé Barrufet
 Josep M. Roig Brulles
 Lluís Gil Garriga

Els regants de Rabassols de Dalt presenten per escrit la demanda de construir 
una canonada per l’interior de la Síquia per agafar l’aigua uns 100 m. més amunt de la 

-
talviar la gran tollada del “crestellador” del molí. El cost d’aquesta obra aniria a compte 
dels regants de Rabassols de Dalt. 

Als regants del Rac, Seixanta Jornals de Baix, Seixanta Jornals de Dalt i els de 
Rabassols de Baix els sembla bé la proposta, sempre que es respecti l’ordre de reg 
tal com havia estat sempre. 

Els regants de Rabassols de Dalt hi estan d’acord. Queda aprovat.

S’aprova un tall de 75 ptes. per cobrar de cadascuna de les 573 quarteres que 
consten en aquest moment.

-
sols de Dalt, a l’alçada del “crestellador” per saber si baixa aigua a la canonada. 
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-
nes i guardar les eines de l’Entitat. S’aprova la proposta.

La Junta posa en coneixement que ha trobat un local per convertir-lo en seu 
social; costa 800 ptes. mensuals i és propietat de Martí Gavaldà (l’antic forn de pa de 

de Colonització des de Lleida o Madrid, per aconseguir els pous número 4 i 5 ubicats 
al costat de la Síquia, el 4 propietat de Maria Plana Gil i el 5 de M. del Carme Plana 
Martorell.

S’adverteix a l’assemblea que encara que els tràmits siguin costosos i molestos 

l’oportunitat de tenir aquests pous artesians és una bona ocasió.
És ben cert que tants viatges a Lleida i Madrid fent tràmits resulta car i pesat 

per a tots, però som al ball i hem de ballar per aconseguir-ho. S’han de començar a fer 
tràmits a FECSA per tenir la força necessària per moure les grans bombes.

Els regants ho comprenen bé i es congratulen de tenir una Junta tan dinàmica 

endavant.

tenir una entrevista i parlar del clavegueram del camí de Centcelles i la possibilitat de 
desembocar a la Síquia, cosa que en principi no fa cap gràcia.

El president proposa dirigir-se per escrit al Sr. Comissari d’Aigües dels Pirineus 
-

ser que han de ir a desembocar a la acequia de esta comunidad.”
El president demana a l’assemblea que es manifesti si estan d’acord que les 

aigües negres vagin a la Síquia encara que a les canonades es facin registres depu-
radors, que a l’hora de la veritat serveixen de ben poc, són treballs molt incòmodes i 

-

-

consti en acta la seva protesta per l’acord pres. Aquesta decisió podria portar un plet 

Molts socis no estan d’acord amb el Sr. Solé dient que, com que ell no té la 
terra en aquella zona, no l’afectarien les possibles contaminacions de les aigües del 
clavegueram.
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A continuació es presenta un resum restringit del document privat entre la Maria 
Plana Gil i la Comunitat de Regants fet a Constantí el 17 de maig de 1968.

Condicions establertes:

instal·lació de maquinària, canonada i altres.

que es puguin produir.

les boques de reg i vàlvules corresponents.

d’aigua.
-

porada d’estiu.

estiguin en perfectes condicions d’ús, donant un termini prudencial de quinze dies.

La Comunitat de Regants de les Hortes del Riu Francolí i, en el seu nom el 

f, g i h.
Aquest document ocupa al llibre d’actes de l’Entitat les pàgines 36, 37, 38 i part 

de la 39.

Maria Plana Gil, els vocals Josep M. Solé Barrufet i Josep Serrahima Perelló i el secre-

Tanca el document el segell de la Comunitat de Regants de les Hortes del Riu 
Francolí. 

de les terres, que no deixen entrar l’aigua a la Síquia i obstrueixen el pas a diferents 
llocs. Es precís parlar amb el Sr. Lozano per subsanar els problemes des del cap 
d’amunt, al terme de la Pobla de Mafumet.

veu sobre el problema de les aigües residuals que entren a la Síquia i, que si la gene-

solució al problema.
L’Assemblea manifesta que és una prioritat solucionar el problema de les aigües 

brutes.



175

És aprovat per unanimitat.

15 de desembre de 1975

Un dels problemes és que la Síquia serveix de claveguera. Hi ha diferents res-
ponsables de tirar a la Síquia aigües brutes contaminades produint desperfectes a les 
instal·lacions.

comencen els problemes.

donen llargues excusant-se en el fet que són empreses autònomes i que ells no hi 
poden fer res.

L’escorxador d’aus germans Cardona, situat a la Pobla de Mafumet també fa 
servir la Síquia d’abocador. Per tant, la pregunta és si s’ha de denunciar a tots els que 
embruten i no pas a uns sí i als altres no.

En existir diferents punts de vista es posa a votació si es fa la denúncia als Piri-
neus Orientals.

El resultat és de 49 vots a favor de posar la denúncia i 1 de contrari. Es demana 
que tots els que hi estiguin conformes signin uns fulls per fer constar a l’acta els seus 
noms i cognoms.

La Junta demana l’opinió sobre si es considera interessant l’adquisició d’un nou 
pou artesià, per la qual cosa es podrien iniciar els tràmits.

Entitat la que col·labori directament amb els pagesos, donant tot el suport que calgui 

La Junta Rectora de la Síquia, de moment, es queda a l’expectativa donant 
suport a les gestions de la Hermandad que es manté al front del control, primer dels 

creixen en volum i quantitat.
Escapaments de cru, sobreeiximent d’unes basses plenes de residus tòxics, 

-
tor d’ENPETROL era el Sr. Alfredo Ortí Noe i, al presentar-li les queixes per l’escam-

no era tòxic i que cap mal feia als avellaners; que quan s’assequés no quedaria res. 
Tot en un to una mica xulesc, molt corrent entre persones de determinada categoria 

hablando”.
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Tècnics del Departament d’Agricultura van indicar que tot aquell cru s’havia de 

Els Sr. Ortí no volia sentir a parlar de subvencionar res.

Ganaderos, de la qual en aquells moments era president en Joan Papiol Lladó, es va 

-
tada denúncia. Els va atendre el magistrat Sr. Jareño i, abans de fer res, va voler veure 
els fets personalment. El dia següent a les 10 del matí es va trobar al local de la Her-

de forma directa i cap el lloc afectat es van desplaçar.

querella criminal”.

petroquímica també va ser multada. 
Al cap de poc temps va passar la gran tragèdia del càmping dels Alfacs; tots 

Al cap d’un temps, el Sr. Alfredo Ortí Noe va ser rellevat del càrrec de director.
El nou director va ser el Sr. Lluís Armet, que immediatament ens va enviar el seu 

s’han de resoldre parlant i ens va assegurar que sempre tindríem les portes obertes 
per tractar qualsevol tema. De fet, ens va donar el seu número de telèfon i el del des-
patx del Sr. Director.

Un altre dels casos més sonats fou quan a meitats d’agost, un dia d’unes fortes 
pluges, es desbordà no sabem el què, però una gran quantitat d’aigües amb pro-

És ben cert que representants d’ENPETROL, que així es deia aleshores, sempre 

El Sr. Armet, director del complex petroquímic, el seu assessor en Jaume Cor-
bella i en Lluís Salort (que va portar a terme les negociacions de les expropiacions 

requeriments dels representants de la Hermandad i ben predisposats al diàleg.
Tots plegats eren conscients de l’envergadura i dels inevitables problemes que 

comportava la construcció i posada en marxa d’una gran indústria; per tant, tots teníem 

Després de tota una nit de treballar per equilibrar la compensació econòmica 
que correspondria a cadascun dels afectats pel sobreeiximent d’aigües i residus que 

Salort i qui subscriu aquest article, aleshores secretari de la Hermandad, ens vam per-
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sonar al despatx del director del complex, Sr. Armet, a l’efecte que donés el vistiplau a la 

El Sr. Armet va aprovar el nostre peritatge, manifestant que l’empresa pagaria el 
que correspongués a cada afectat.

Ell mateix va fer un comentari sobre la seva experiència en aquests afers dient 
que són normals i que s’han d’afrontar durant el període de proves.

Ens va explicar que degut a l’esmentat sobreeiximent havia recorregut una bona 
part de les hortes afectades, quedant molt sorprès de la manera com tenim les con-
duccions de les aigües de reg, començant per la Síquia i tots els regs de distribució, 
considerant que es feia una malversació d’aigua. La seva indústria en necessita molta 
i cal ésser curós en la manera com es gasta. Insinuant que si es volguessin fer millores, 
ells potser hi podrien col·laborar.

-
ció de col·laboració; en tot cas, seria la Junta Directiva de la Comunitat qui hauria de 
determinar–ho i els socis en tindrien l’última paraula.

Crec que no és molt habitual que una comunitat de regants com la nostra, que 
si bé és centenària es trobi amb tres etapes ben diferents; tampoc no és gaire freqüent 

Aquí comença la tercera època d’aquesta comunitat: el lector trobarà el motiu 
d’haver diferenciat entre la segona i la tercera.

Canvis a la Junta.
Salvador Roig Novell excedeix a la presidència de l’Entitat, substituint en Jaume 

Climent Merelo.
Així queda la Junta Rectora de la Comunitat de Regants del riu Francolíu:
President: Salvador Roig Novell
Sots-president: Josep M. Roig Brulles
Dipositari: Josep M. Queralt Gavaldà

 Joan Font Malapeira
 Josep M. Reig Garriga
 Josep M. Sabaté Gil
 Jaume Güell Tomàs
 Tomàs Aulés Molné
Secretari: Lluís Martorell Cerdà

12 de febrer de 1981

-

indústria petrolera.
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Les millores pactades a favor de la comunitat que la Junta ha considerat impor-
tants i necessàries per l’Entitat són les següents:

amb la maquinària corresponent.

-
sol el següent programa:

- En primer lloc, per assegurar el màxim cabal d’aigua per al reg de l’horta s’in-
tentarà adquirir un nou pou, com també construir canonades per a les altres zones a 
l’efecte d’eliminar els regs de terra, que és la via per on es perd molta aigua. 

la societat. En total, 85 quarteres i els nous títols demanats són 139; tot això, equival a 
1.120.000 ptes. que ingressa la Comunitat.

El president demana que sigui rellevat del seu càrrec. L’assemblea li prega que 

31.901.013 ptes., ingressats de la següent manera que, per la seva magnitud, val la 

- Del repartiment de l’aigua 271.450 ptes.
- De nous títols 970.000 ptes.
 

- Per la construcció de la canonada general 17.360.136 ptes.
- Per la construcció de canonades parcials  5.772.920 ptes.
- Màquines per obrir les rases 962.168 ptes.
- Jornals per obrir rases a mà 197.650 ptes. 
- Per treballs de paleta i materials 859.045 ptes.
- Per lloguer de bombes 503.210 ptes.
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- Per la compra d’una bomba i quadro 3.531.505 ptes.
- Per la reparació de bombes 346.103 ptes.
- Per factures de la llum 495.342 ptes.

- Despeses: permisos, assegurances, plànols, viatges 147.605 ptes.
- Factures vàries pagades 113.563 ptes.
 

Queda un superàvit 690.148 ptes., interessos inclosos.

El president proposa continuar fent millores a la Comunitat i, si l’opinió general 
accepta la proposta, seria la instal·lació de reg per goteig a tota l’horta.

Abans de continuar, el Sr. president vol que es faci una votació secreta entre tots 
els assistents per veure si és acceptada l’actuació i la permanència de la Junta a la 
direcció de la Comunitat.

El resultat de la votació és el següent:

Al llibre d’actes es fa constar el nom de tots els votants.

La Junta demana al Sr. Josep M. Solé, secretari de la Cambra Agrària, que expli-
qui el greu problema que pateixen tots els avellaners de l’horta, que és el cuc de la fusta 
o l’anomenada Zeuzera Pyrina informant que s’ha format una comissió per combatre 
aquesta plaga. El pressupost per fer un tractament de xoc pot costar sobre els 4.000.000 
de ptes., segons un estudi portat a terme pels serveis d’agricultura de la Generalitat. Les 

La general aprova que la Junta rectora faci les gestions necessàries per trobar 

Sr. president hi està d’acord però adverteix que aquesta inversió pot retardar les obres 
de la instal·lació del goteig.

També explica el president que els diners els paga ENPETROL a canvi d’aigua. 

de Regants de l’aigua del riu Francolí, que s’extreu d’un pou situat al llindar del riu, així 
com dels altres tres pous que té la Comunitat mentre no es necessitin per regar.
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Al punt dos tenim l’estat de comptes que es detalla a continuació:

Ingressos:
- Repartiment d’aigua  273.900 ptes.
- Títols 90.000 ptes.

 

 
Total despeses  14.573.344 ptes.

Diferència entre ingressos i despeses:

Explicació de les principals despeses: canonades parcials (Sorts, 1a Zona i 

ptes. i la compra d’una bomba petita que va costar 163.587 ptes. Resumint, la Comuni-
tat ha fet una inversió de 9.444.742 ptes. amb l’adquisició del que es podria considerar 
patrimoni de l’Entitat.

-

intenció de la Junta és fer un tipus d’escriptura igual per a tots els propietaris de les 

A proposta d’un soci es farà un esbós de contracte i es deixarà a disposició de 
qualsevol soci que hi tingui interès.

Assisteixen 52 socis. En el punt 2 es dóna l’estat de comptes.

Ingressos:

- Repartiment d’aigua 253.225 ptes.
- Títols 130.000 ptes.
 

Diferència entre ingressos i despeses:
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La Junta Rectora creu que ha arribat l’hora d’adquirir un local com a seu social 
per a l’Entitat.

S’han mirat tres locals que poden ser adients per a la futura seu de la Comunitat. 
Són els següents:

Els tres són locals prou grans. El de la Cooperativa té un cost de 3,5 milions de 
pessetes, el del Sr. Montes 5 milions i el de les germanes Español 2,5 milions.

L’assemblea dóna la conformitat per la compra del local per a la Comunitat.
Es demana a la Junta que faci les gestions pertinents per adquirir un dels altres 

dos locals valorats. La decisió es prendrà en una propera reunió.

S’exposen les circumstàncies que diferencien els dos locals per a la seva pos-
sible compra.

El local de la plaça del Castell, per la superfície i preu està bé, però segons l’opi-
nió de l’arquitecte i aparellador, hi ha molts diners a gastar per fer un mur de contenció 
al fons de l’església.

El local de les germanes Español es considerat per la part tècnica el més adient 
per les característiques i el preu.

del local de les germanes Español.

per obres és d’1.456.397 ptes., té una superfície de 196 m2., situat al raval de Sant 
Cristòfol número 5. Total: 3.956.397 ptes.

d’obres era de 2.682.600 ptes., un pressupost extra de 900.000 ptes. i ITE 50% de 
179.730 ptes. Total: 7.262.730 ptes. per una superfície de 216,70 m2.

S’han detectat obres a la partida dels Mongons, al terme de Tarragona, que obs-
trueixen la Síquia sense cap autorització de la Comunitat, en les obres de construcció 
del polígon de Riu Clar.

La Junta va visitar l’obra i, en veure els fets consumats, es va demanar la com-
pareixença d’un notari per aixecar acta de l’ocupació.

Comencen les entrevistes amb l’empresa constructora i també hi intervé un 
departament de la Generalitat com a propietària del polígon. Després de diferents 
negociacions s’arriba a un acord, sempre i quan l’assemblea hi doni el seu vistiplau. 
Segons la llei d’expropiacions, la Comunitat de Regants cobrarà 2.000.000 de ptes. en 
concepte de 275 m. de Síquia afectada.
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19 de febrer de 1985

en compte que cal fer els preparatius per a la inauguració, cursar les invitacions a les 
personalitats locals i a una representació de Repsol es considera que el dia apropiat 
és l’1 de març a les 6 de la tarda.

Per commemorar la inauguració es preveu demanar a mossèn Pere Llagostera, 
rector de la Parròquia, la benedicció del local.

Relació de personalitats a convidar:
Sr. Alcalde     
Sr. Metge     
Sr. President Coop. Sant Isidre
Sr. President Coop. Unió d’Agricultors
Sr. President Cambra Agrària Local
Sra. Farmacèutica
Srs. Directors de les Caixes d’Estalvis
Srs. Expresidents de la Comunitat de Regants
Srs. Representants de Repsol
També s’enviarà una carta a cada soci convidant-lo a la inauguració del local. 

Local de la Comunitat de regants de la Síquia.
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Per cloure l’acte se servirà un petit refrigeri a càrrec de Josep M. Reig al qual hi 
seran convidats tots els assistents.

1 de març de 1985: Diada de la inauguració del local social de la Comunitat de 
Regants de les Hortes del riu Francolí, situat al raval Sant Cristòfol número 5.

Quan són les 19,30 h el Sr. sotspresident, Josep Maria Roig, dóna la benvinguda 
a tots els presents agraint la seva assistència. Acte seguit mossèn Pere Llagostera, 
abans de la benedicció del local, dirigeix unes paraules a tots els pagesos de la vil·la 
elogiant la feina que fa la Comunitat per regar les terres del nostres terme. 

En Feliu Nicolau, alcalde de la vila, pren la paraula fent ressaltar la bona feina de 
la Junta Rectora i les bones relacions que manté amb Repsol, inaugurant el local pel 
bon servei dels socis i de la pagesia en general.

El president, en Salvador Roig, clou l’acte agraint la presència a tothom i donant 
per inaugurat el local social.

Es convida tots els assistents al refrigeri de celebració.

de la vila, per un import de 50.000 ptes.
Referent a la instal·lació del reg localitzat es calcula un cost aproximat de 

16.000.000 ptes. per cobrir les hectàrees que encara falten (de la Ferrerota al cap 

També s’acorda reclamar a la secció d’obres de la Generalitat el pagament dels 
2.000.000 de ptes. acordats de mutu acord pel cas de les obres dels Mongons.

Ingressos:

- Repartiment d’aigua 232.250 ptes.
- Títols 450.000 ptes.
 

Total ingressos 23.310.461 ptes.

falten; suposarà un import de 16.650.000 ptes.
Es recorda que el 15 de maig s’acaba el termini que es va donar als socis per 

demanar títols. Proposen que des de la data esmentada s’incrementi el valor per acció 
al títol a 10.000 ptes., en lloc de les 5.000 actuals.
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Es dóna a conèixer a l’assemblea el detall aproximat del cost de les obres fetes 
al local social que és de 7.257.146 ptes. 

L’assistència de socis és de 82.
El segon punt és l’estat de comptes de 1985, que dóna els següents resultats:

Ingressos: 

- Repartiment d’aigua 294.400 ptes.
- Títols 135.000 ptes.
 

Despeses:
- Resta de les obres del local 3.603.416 ptes.
- Obres de la Síquia 23.800.606 ptes.
- Donatius 180.000 ptes. 
 

Total despeses  27.584.022 ptes.

Diferència entre ingressos i despeses:

Tots els assistents transmeten a la família el més sentit condol.

pel reg de l’estiu. Es demana a cada soci que manifesti si considera interessant la 
construcció d’aquesta bassa. L’assemblea proposa que primer es faci un estudi 

contra.
La Junta explica que s’han fet tràmits per buscar el lloc apropiat per construir 

Mas Cerdà. El primer punt presenta uns inconvenients com són la futura construcció 
d’una autovia a prop del lloc i que la terra no és massa adient per fer aquest tipus 
d’obra.

perquè es tingui idea de l’obra que es vol realitzar.
Es demana a l’assemblea que manifesti si es pot trobar un lloc més adient per 

a la possible ubicació.

ptes., l’Almatella 18.000.000 ptes. i el Mas Cerdà 11.000.000 ptes.
Abans de continuar les exposicions es demana de nou que els presents mani-
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les despeses necessàries per la total construcció, tots els socis estaran obligats a 
contribuir a pagar les despeses que puguin quedar pendents per acabar l’obra, d’una 
forma proporcional a les accions que cada soci disposi.

-

S’autoritza al president i a la Junta la formalització de tots els tràmits necessaris 

El Sr. President informa i proposa a tots els assistents la designació d’un nou 
secretari de la Comunitat de Regants en la persona del Sr. Joan Roig Ferran. Se li 
assigna un sou de 15.000 ptes. mensuals. S’aprova la proposta.

El Sr. Josep M. Queralt explica a l’assemblea els tràmits per a la compra de la 

de 7.300.000 ptes.
Finca Maria Sans i Ramon Cerdà, parcel·la 8, polígon 6, d’1,55 Ha, cost de 

4.000.000 de ptes. Drets a l’arrendador Feliu Sabaté de 400.000 ptes., honoraris del 

la bassa.

75.357.402 ptes.

petroquímica només garanteix 50.000.000 ptes.; la meitat en acabar l’obra i la resta el 
1988.

Es presenten dues opcions:

amb el qual tots els socis es farien càrrec del crèdit fraccionat de la totalitat.

ptes. que ha promès Respol.
-

3, el pressupost contempla:
a. Obra civil:
a.1 Moviment de terres.
a.2 Sistemes de canonada per omplir i buidar.

b. Subministrament i col·locació de la làmina.
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pressupost per dur a terme l’obra.

Masalú S.A. 27.285.248 ptes. sense col·locació de làmina
Carbonell  27.093.967 ptes. sense col·locació de làmina
Balcells 23.899.549 i 18.895.000 ptes. amb làmina 

Després de diferents entrevistes i d’estudiar les propostes de totes es determina, 

tot i que l’oferta es presenta en dos contractes per separat.

-
carrega de l’obra civil i la representa el Sr. Baró, Masachs és qui subministra la làmina 

ptes. per fer una bassa d’una cabuda de 142.800 m3.

i la Junta Rectora, concreta que l’obra pot tenir una capacitat de 175.000 m3 i un cost 
de 50.000.000 ptes.

La forma de pagament seria la meitat del pressupost en acabar l’obra i la resta 

Les empreses interessades són: 
- ENHER, que fa una primera oferta el 5 de març de 1986 d’1.409.171 ptes. 

i el 27 de novembre en fa una segona que substitueix l’anterior amb un import de 
2.229.789 ptes.

- L’empresa Roca Instal·lacions Industrials fa una oferta d’1.213.600 ptes.

donar la sensació de més seguretat.
L’estat de comptes corresponent al 1986 continua sumant quantitats importants:

Ingressos: 29.524.127 ptes.
Despeses: 24.806.002 ptes.
 

En començar l’obra es descobreix que per allí hi passa una antiga mina que 
porta un petit cabal d’aigua i que l’antic propietari Sr. Pau Rivalt Solanas demana poder 

set accions de la Comunitat.
Finalment es determina que el Sr. Rivalt pugui fer un traspàs de la mina, sempre 

sota la direcció del Sr. Cabré, i que els costos vagin al seu càrrec.
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encarregat de les obres, manifesta no disposar dels diners necessaris per comprar el 
material; per tant, se li lliuren diners a compte.

També es comunica als presents que en la revisió dels comptadors de la llum 

vegada calculada resultava que es devien 1.500.000 ptes. amb la qual cosa, la Comu-

sense cap tipus de recàrrec.

23 de febrer de 1988

-
tudi dels recursos disponibles pels regadius del marge dret del Francolí. 

Estaven convocats representants de les comunitats de regants, cambres agrà-

Qui subscriu aquest article, llavors secretari de la Cambra Agrària Local de 
Constantí, fou designat per representar l’Entitat.

concessions del riu a efecte de poder tancar les aigües amb unes preses a l’alçada 
de Picamoixons. 

-

les bones aigües del riu Francolí, per tal de rebre les d’una depuradora que encara 

dubtosa qualitat. Una molt agre discussió s’allargà durant una bona estona, però en 
cap cas es podia acceptar aquella proposta. 

Seguint l’explicació de forma cronològica, el mes de maig es va presentar un 

de Tarragona.

Es presenta l’estat de comptes de 1987:

Ingressos 39.574.277 ptes.
Pendents de pagament 237.149 ptes.
 

 39.811.426 ptes.

Despeses 36.413.319 ptes.
Interessos 36.839 ptes.
 

 36.450.158 ptes.
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El Sr. President informa de l’incident que ha causat la perforació de la bassa. El 

en les tres quartes parts de la seva capacitat, s’hi s’obrí un forat que donava a una 

Afortunadament no hi va haver desgràcies personals.
Una vegada la bassa va estar buida, 15 dies després, es va fer una acta notarial 

de Repsol, va analitzar les responsabilitats del director de l’obra, Sr. Cabré, i de l’em-
presa del Sr. Braó, que havien fet l’excavació.

costos de la reparació de la bassa, deixant córrer els plets de mai acabar.
L’empresa Rodisola S.A. va ser la contractada per arreglar la bassa que tindria 

un cost de 5.373.109 ptes. repartides de la següent manera:

Geòleg 31.920 ptes.

Enfoc 20.944 ptes.
Rafael Sans 83.375 ptes.
Rodisola S.A. 4.469.271 ptes.
Masachs Iberia 756.959 ptes.

temps que pressionava a la Comunitat de Regants amb escrits i publicacions sobre 
l’ús i control de la concessió d’aigües que tenia la Comunitat del riu Francolí.

lar un mòdul que reguli l’entrada d’aigües del riu, que segons la concessió és de 80 l/

També es contractava una assegurança de responsabilitat civil per la bassa 
amb un cost de prima anual de 139.575 ptes.

Es presenta la liquidació de comptes de 1988:

Ingressos 49.400.648 ptes.
Despeses 49.343.194 ptes.
 

sols el manteniment de les despeses corrents de la comunitat.
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en agrupar totes les entitats agràries de la regió per formar una sola comunitat general 

El pressupost per la canalització general és de 600.000 ptes. per Ha. En 
3/Ha fora el període de regadiu per omplir els embassaments i 3.000 m3/Ha 

durant els 100 dies del reg d’estiu.
El Sr. Aragonès conclou que la nostra comunitat podria regar 2.050 Ha. El pres-

1r Pel 60% a fons perdut 240.000 ptes./Ha
2n Pel 20% de tenir concessions d’aigua es redueix a 192.000 ptes./Ha.

El Sr. President informa que el proper mes de setembre s’ha de reunir la Junta 
amb els responsables de Repsol a l’efecte de concretar la quantitat de diners que 
tenen disponibles per subvencionar el manteniment de la Comunitat tal i com havien 

Els comptes del passat exercici van ser els següents:

Saldo anterior i cobraments del present 13.810.169 ptes.
Depeses totals 13.326.055 ptes.
 

Diferència 484.114 ptes.
Pendents de cobrament compromesos 3.403.641 ptes.
 

l’aigua dels pous de la seva propietat i que en cas de necessitat poguessin agafar 
l’aigua de la bassa.

nova gran Comunitat.
El president era d’Alcover i en Climent Gavaldà Papiol era el nostre representant 

i a la vegada sotspresident. En aquell moment l’únic poble que no s’havia inscrit era la 
Comunitat de Regants de la Masó.  

El rendiment de comptes de 1990 va ser el següent:

interessos del capital: 15.729.607 ptes.
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Les despeses durant l’exercici 1990 foren 7.098.515 ptes. i així va quedar un 
saldo disponible pel proper exercici de 8.631.092 ptes. 

treia un bon cabal d’aigua amb tota la instal·lació i la possibilitat de fer-ne ús; amb 

regar els avellaners a baix preu, tenint en compte el preu de les avellanes i que les 
produccions que tenim gairebé només permeten els costos de manteniment.

Els rendiments de comptes deixen veure clar que les importants subvencions de 
-

-
car una assemblea general per al dia 17 d’agost de 1992 a les 20,30h. i el president 
la va considerar nul·la degut a la poca assistència de socis. Es va tornar a convocar 
per al dia següent a la mateixa hora, en aquest cas amb l’assistència de 34 socis i la 
sessió es declarà, per tant, vàlida.

s’havia d’autoritzar aquesta servitud de pas, sempre i quan es comprometessin i es 
responsabilitzessin dels possibles desperfectes, com també d’una compensació eco-
nòmica a l’efecte.

Es continuà negociant amb Repsol. A data d’1 de gener de 1992 s’havia arribat 
al següent acord: “La Comunitat posa a disposició de Repsol tota l’aigua de la bassa 

propis recursos de l’empresa”.

En el cas que Repsol hagués de fer ús d’aquesta aigua per motius d’una urgèn-
cia es comprometia a retornar tota l’aigua consumida.

Aquests són els compromisos que establia el document signat que era vàlid per 

-
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L’estat de comptes era el següent:

Ingressos  9.151.789 ptes.
Despeses  4.654.224 ptes.

Diferències:
Existències + ingressos + interessos en comptes – despeses, quedaren a 31-12-

1993: 4.497.565 ptes.

Els comptes del 1994 donaren el següent resultat:

Ingressos totals 7.615.743 ptes.
Despeses 3.475.987 ptes.

molts desperfectes a les instal·lacions de la Comunitat com també a les del reg de la 
-

racions.
Com pràcticament tots els regants de reg de la Ferrerota eren socis de la Síquia 

Cada temporada en buidar-se la bassa es desenganxava la làmina per algu-

Masachs.
La Junta va demanar explicacions a l’empresa pel comportament de la làmina 

al·legant que havien variat les fórmules i que per això s’havien perdut les propietats 
originals.

Després d’aquesta resposta, la Junta va intentar fer servir la garantia donada al 
contracte per refer la làmina de la bassa. Ara resultava que l’empresa fabricant de la 
làmina havia plegat. La Junta estudià què podia fer.

havien fet molt bona feina per a la Comunitat, mantenint i conservant les bones rela-
cions amb Repsol.

Com tots els socis coneixien, la bassa havia patit sempre problemes de làmines 
amb les unions que sovint es desenganxaven i impedien que la bassa es pogués 
omplir com caldria a la temporada d’hivern. Havia estat reparada diferents vegades 

l’aigua per poder reparar les làmines, però el mal temps i una forta pedregada van fer 
-

ment la ventada va aixecar i estripar pràcticament tota la lona dels talussos. 
La Junta va demanar a Masachs que es fessin responsables dels fets, però 

aquesta empresa va al·legar que el problema de la bassa era dels fabricants de la 
lona, a ells només els corresponia col·locar-la i, que durant la fabricació, havien canviat 
la fórmula i la feien més feble en el talús.
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Segons Masachs, la garantia anava a càrrec del fabricant de la lona i, que en 
cas de plet, havien d’anar en contra del fabricant, però que tot plegat tenia una mala 
solució perquè precisament el fabricant havia plegat.

Masachs va oferir un acord amistós comprometent-se a instal·lar 12.000 m2 de 
2 amb garantia.

Les despeses d’aquesta lona costarien entre 7 i 8 milions de ptes. però la Comu-
nitat només en disposava de 5; per tant, faltarien uns 3 o 4 milions de ptes. per solucio-
nar el problema. S’estudiaren diferents fórmules com la de demanar un crèdit a l’IRIDA 

podria recollir la quantitat de 3.765.000 ptes. i només arribarien per arreglar la bassa. 

la llum, el guarda, avaries puntuals,... quedariem curts de recursos.
Algú va insinuar de recórrer a Repsol, però la Junta va explicar que la petroliera 

havia rebut una denúncia de la mina de les Sorts i actualment estaven tancats a col-
laborar amb els pagesos.

extraordinària per determinar si es feia i com s’havia de fer.

Ingressos totals 7.585.039 ptes.
Despeses totals 3.795.214 ptes.
 

Sessió extraordinària. La reconstrucció de la bassa seguia sent el gran pro-

empreses del terme; en un principi encara no n’havia contestat cap.

aquesta despesa extraordinària.

o sigui, la derrama de 5.000 ptes. per títol que, si es cobrava tota, serien un total de 
3.750.000 ptes. No obstant feia por que hi hagués massa morosos.

que després d’haver enviat una carta explicativa a tots les socis, també serviria per 
actualitzar el cens d’associats. Tot va ser aprovat per l’assemblea.

La bassa es va reparar d’acord amb les condicions pactades amb Masachs. 

Aquest incident no estava previst però obligava a reparar la sola de la bassa. El canvi 



195

grapat de milions.

Medi Ambient que també havia col·laborat amb 1.500.000 ptes.
Els comptes del passat exercici foren els següents:

Bestreta dels títols:  3.025.000 ptes.
Aportació medi ambient: 1.500.000 ptes.
Repsol convenis 1996-1997 5.006.897 ptes.
 

Total 9.531.897 ptes.

Amb les taluts es van utilitzar 12.780 m2 de lona
A la sola es van utilitzar 559 m2 de lona
 

2

ha hagut un acord entre l’empresa Repsol i els regants de la mina de la Riba; fa més 

comissió de part de la mina per a la gestió feta en el seu moment, que els reportà uns 
ingressos de 5.256.000 ptes. Per tant, l’Entitat va ingressar un total de 262.800 ptes. 
Es continuen negociant els drets de la mina a favor de Repsol, esperant que les dues 
parts es posin d’acord.

Abans de començar la lectura de l’acta anterior, la Junta rectora expressa el seu 
condol per la pèrdua del que fou president, en Salvador Roig Novell, que traspassà el 

En Josep M. Roig Brulles assumí de forma accidental la presidència de l’Entitat.

al Sr. Climent Gavaldà Papiol com a president de la Comunitat de Regants de la Síquia. 
Aquest nomenament haurà de ser refrendat per la propera assemblea general.

mina de la Riba i Repsol per la cessió dels drets.

Per tant, la Comunitat de Regants ha ingressat un import total de 841.000 ptes.
S’informa que els problemes de la bassa encara no s’han acabat, en dos mesos 

el nivell de l’aigua ha baixat bastant, passat l’estiu s’haurà de revisar.
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La Junta Rectora queda formada pels següents socis:
President: Climent Gavaldà Papiol
Sotspresident: Josep M. Roig Brulles
Tresorer: Josep M. Queralt Gavaldà

 Josep M. Reig Garriga
 Joan Font Malapeira
 Jaume Güell Tomàs
 Joan M. Torrent Martorell
 Josep Aleu Batalla

-

escrits de la resta d’entitats locals.

amb ningú.

s’acaben les obres per reconduir les aigües de la Síquia a efectes de recuperar el 
“Pont de les Caixes”. AITASA va desmuntar el tub que passava pel costat dret del pont, 

canviar res fonamental.

Fa una gran ventada i s’emporta un bon tros de la lona de la part alta de la 
bassa. Les empreses Llaveria i Coselva han presentat pressupost per arreglar-la, el 

està es pot anar fent i que de moment no s’arreglarà.

Presentació i aprovació dels nous estatuts redactats i recomanats per l’ACA. L’es-
mentada nova redacció té en compte les noves aportacions dels contractes amb els 
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amb els articles 317 núm. 6 de la LEC als efectes probatoris; és a dir, que d’acord amb 

i de la identitat dels seus intervinents”.

Exposició de les converses portades a terme per membres de la Junta Rectora 
amb els representants del Ministeri de Foment referents a les obres de connexió ferro-

tenen de no deixar als regants sense aigua de reg a causa de les obres.
Un altre assumpte tractat és que Repsol ha patit una fuita contaminant i ha per-

-
toca.

El pou de Rabassols ha estat víctima de diferents actes vandàlics: han robat una 
planxa de ferro fent servir una grua, s’han emportat la porta de la caseta que també era 
de ferro i tots els cables elèctrics. 

Per desgràcia aquestes malifetes són el plat del dia a les nostres contrades. El 
pressupost per arreglar els desperfectes supera els 12.000 euros.

pluvials procedents del Pla Parcial les Argiles per desembocar al canal de la Síquia.
L’Assemblea considera que es pot autoritzar sempre i quan se signi un acord 

que l’aigua recollida pugui circular per la Síquia. Així mateix, ens han de contractar una 

l’acord d’aprovar la revisió dels estatuts de la Comunitat de Regants de les Hortes del 
Riu Francolí.

En el cas del pla parcial de les Argiles, INCASOL manifesta que no és possible 

La comunitat acorda no autoritzar la decantació de les aigües pluvials a la Síquia.
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està fent una avaluació de les aigües dels pous, mines i conreus, recomanant no utilit-
zar l’aigua de reg dels pous situats als polígons 6, 7, 8, 9, 10, 31 i 32.

La comunitat, independentment de l’espera de resultats d’aquesta avaluació, 
regarà amb l’aigua de l’Ebre servida per AITASA.

La Junta demanarà a Repsol una indemnització per compensar les despeses 
que es produeixin per aquest fet.

cap d’avall, a compte de Repsol.
El Sr. Manel Castro Moreno relleva de la presidència de l’Entitat al Sr. Climent 

Gavaldà Papiol.

de la concessió d’aigües de dues captacions d’aigües subterrànies per a reg de les 

un sol títol concessional. D’aquesta manera, l’ACA estableix una captació d’aigua als 
pous Perelló i Rabassols i, en superfície, a la Siquieta. La captació consisteix en una 

comporta d’entrada i una conducció de sortida cap a la bassa de regulació. El volum 
del cabal màxim anual serà de 310.000 m3

cabal de manteniment a respectar al riu Francolí de 186 l/s. Finalment, aquesta con-

La Junta actual queda formada de la següent manera:

President: Manel Castro Moreno
Sots President: Joan M. Torrents Martorell
Tresorer: Josep M. Queralt Gavaldà
Secretari: Joan Roig Ferran

 Joan Font Malapeira
 Josep M. Curull Plana
 Antoni Solé Gavaldà

President: Josep M. Queralt Gavaldà

 Gonzalo Quirós Aguilar
 Emiliano de la Fuente Martín

Com tothom sap, el riu Francolí no es cap gran riu; al contrari, és un riuet que 
recull les aigües pluvials d’una petita conca amb una molt escassa pluviometria a l’hi-

i les tempestes de la gota freda fan estralls de debò.
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eventuals s’acaben; afortunadament queden les que circulen entre les graves i aques-

poca fondària i el més a prop possible del riu.
Malauradament no he trobat constància documentada del moment que es creà 

dins de la Comunitat de Regants de la que es feien accions.

interessats en formar part del Grup Motor; els era més econòmic regar del reg o de la 
mina de les Sorts.

-
ven les aigües eventuals.

pel repartiment de les aigües de reg. Aquest repartiment segueix vigent a l’actualitat:
Partida1a Zona: terme de la Pobla de Mafumet, avui Repsol.

Partida Rabassols de Baix i Seixanta Jornals de Dalt Polígons 11-10: 60 parcel-

Partida Rabassols de Dalt i Seixanta Jornals de Baix Polígons 10-11: 54 parcel-

Actualment es reguen 170 ha. repartides en 340 parcel·les.

arrels que es perden en el temps, havent passat per tants alts i baixos durant aquests 

Gràcies a la documentació consultada he pogut seguir la cronologia adequada 
i refrescar la memòria de les moltes coses viscudes, com també de les escoltades de 
persones que les han viscut anteriorment. Espero haver fet un bon servei de divulgació 

-
vertir un terme ben conreat i productiu, pobre però alegre, en gairebé un camp perdut, 
un poble dormitori i bastant trist.



200

Ebre. L’aigua de la Síquia els va solucionar molts problemes.
Malgrat la gran despesa en modernitzar tot el sistema de reg, l’horta actual 

no s’assembla en res a la que teníem abans, tot i no disposar de tanta aigua ni tanta 
tecnologia.

També cal dir que, encara que no hagués vingut la indústria a aquestes con-
trades, la situació de la pagesia seria semblant, el que en un temps va ser una petita 

passat a millor vida. 
-

nen la Comunitat de Regants de la Síquia no arriba a l’hectàrea i aquest segueix sent 
el gran mal de la pagesia: explotacions tan petites que no permeten viure-hi.

Molt s’ha discutit sobre la ubicació de la indústria i de qualsevol infraestructura 
en general, però tothom té la seva raó. És cert que creen riquesa però també hi ha els 

El cas que ens ocupa, el de la Comunitat de Regants, també ha portat moltes 

havia bastants pagesos i, quan dic bastants pagesos, vull dir famílies que vivien de la 
pagesia. Avui això està gairebé superat, el cens de pagesos es petitíssim, si bé entre 

terra, però això es una altra cosa i, per tant, les discussions que un altre temps foren 
molt freqüents es van acabar.

Crec que la gràcia és trobar la part més favorable dels fets consumats que sens 
dubte ens vénen donats per estaments superiors i, per tant, poc pots fer per evitar-los.

En el cas de la Síquia, crec que les diferents Juntes Rectores van saber encarar 
amb força encert les situacions que es van anar trobant.

com si ens hagués tocat la loteria per la quantitat de diners que ha aportat, però no ens 

de les aigües i del subsòl en general, són factors negatius que mai es poden veure 
compensats.

-
-

d’aigua que la Síquia tenia del riu Francolí en els períodes de tardor, hivern i prima-
vera, quan en general es rega poc. La indústria subvencionaria la perforació de pous 

els regs de terra amb una canonada general de gran capacitat paral·lela a la Síquia 

a la Comunitat de Regants, de forma directa o indirecta, van arribar a la quantitat de 
250.000.000 de pessetes. De 1993 a 2013 les aportacions van disminuir de forma 
considerable, encara que la quantitat aproximada va sumar uns 25.000.000 de ptes. 
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inversions a tota l’horta. En total, unes 200 ha conreades fonamentalment d’avellaners, 
que abans de l’actual trencadissa de les esmentades obres d’infraestructures era el 
que es regava. Actualment, Repsol continua subvencionant part del manteniment de 
l’Entitat.

-

rural amb una població aproximada de 2.500 habitants estic segur, encara que no 

-

Lloret de Mar la més alta.

-
provar aquelles dades publicades.

Després de tot un matí visitant el poble i part del terme, tragueren la conclusió 
-

cles emprats per fer els càlculs, que en aquell cas eren línies telefòniques instal·lades, 
quilos d’escombraries recollits, i d’altres productes.

Faig aquest comentari perquè no fa gaire va tornar a sortir publicat que Cons-
tantí seguia sent el poble més pobre. O sigui que llavors la indústria no va enriquir la 

molt relatiu.
Finalment, per cloure la història d’aquesta Entitat anomenada la Síquia, només 

cal dir que no hi ha res nou sota el sol.
-

les han vist de tots colors a l’hora de fer front a les exigències del progrés.
Confrontacions internes i externes, situacions econòmicament difícils i de molta 

bonança, problemes de salut i de plenitud física; hi ha d’haver de tot.
Per acabar, una sèrie de circumstàncies que en principi no es tenien previstes: 

molt bona part del que creies un èxit se’n va a norris, no sabem allí on som ni com 
acabarem.

Sobre els diners, sempre s’ha dit que no fan la felicitat, però en determinats 
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Plànol de situació de les zones o partides que formen l’àmbit territorial de la Comunitat
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Padró d’usuaris del reg que s’utilitza per al repartiment ordenat de l’aigua amb referència
de la zona o partida, polígon i parcel·la dels plànols utilitzats per la Comunitat.
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